
1317 5/11 76: Fremsættelse af forslag. 1318 

[Ministeren for offentlige arbejder.] 
Ved forslagets 1. behandling måtte jeg kon- 

statere en hel del uvilje imod denne del af for- 
slaget. Fra forskellig side fandt man det ikke 
nødvendigt at begrænse den nugældende, i 
princippet frie adgang til at anlægge private 
flyvepladser, og man var betænkelig ved den 
forøgede administration, som den foreslåede 
ordning ville kræve. Der var også nogle ordfø- 
rere, der mente, at den tilstrækkelige regule- 
ring af nyanlæg af flyvepladser var opnået i 
kraft af miljøbeskyttelsesloven og by- og land- 
zoneloven. 

Under udvalgsarbejdet kunne der heller ikke 
opnås enighed om flyvepladsreglerne, og for- 
slaget kunne derfor ikke færdigbehandles i for- 
rige samling. 

Jeg er stadig af den opfattelse, at et tilladel- 
sessystem ville være bedst til at regulere for- 
holdet mellem flyvepladserne og deres omgi- 
velser samt til at forhindre, at landets spar- 
somme arealressourcer benyttes på en planløs 
og uhensigtsmæssig måde, og jeg tror også, at 
en sådan ordning i det lange lØb ville tjene flyv- 
ningens interesser bedst. Imidlertid har jeg set 
mig nødsaget til at tage konsekvensen af en del 
af den fremførte kritik, og hensigten med det 
forslag, der nu foreligger, er derfor i det væ- 
sentligste at opnå kendskab til de pladser, der 
anlægges, således at der kan gribes ind, hvis 
placeringen af en flyveplads er uforenelig med 
hensynet til luftfartens sikkerhed. 

Forbilledet for den foreslåede anmeldelses- 
pligt er som nævnt i bemærkningerne den ord- 
ning, der har været gældende i Sverige siden 
1960. I Norge har man derimod i 1974 indført 
en tilladelsesordning, der mere minder om det 
forslag, som jeg fremsatte her i folketinget i 
forrige samling. 

Den eksisterende frie adgang til at anlægge 
private flyvepladser indskrænkes altså ikke, 
men i det omfang anlægget kræver tilladelse i 
medfør af anden lovgivning, herunder især 
miljø- og planlægningslovgivningen, skal disse 
tilladelser naturligvis indhentes. For at sikre 
opfyldelsen af sådanne krav vil de pågældende 
myndigheder blive underrettet om de anmel- 
delser af nye flyvepladser, der indkommer til 
ministeriet for offentlige arbejder. 

Indførelsen af den nu foreslåede anmeldel- 
sesordning kunne i virkeligheden godt være fo- 
retaget på grundlag af de bemyndigelser, der 
allerede findes i den gældende luftfartslov. I 
betragtning af, at folketinget blev inddraget i' 

problemstillingen ved behandlingen af det op- 
rindelige forslag, og at denne behandling gav 
anledning til adskillige henvendelser til trafik- 
udvalget, bl. a. fra flyvningens organisationer, 
finder jeg det imidlertid naturligt, at folketin- 
get træffer afgørelsen om indførelsen af det nu 
foreslåede system. 

Administrationen af anmeldelsesordningen 
forudsætter jeg vil kunne ske inden for de eksi- 
sterende rammer i ministeriet for offentlige ar- 
bejder og luftfartsdirektoratet uden persona- 
leudvidelser eller forøgede bevillinger. 

De foreslåede ændringer i lovens kapitel 9 
angående luftbefordrerens ansvar er helt iden- 
tiske med dem, der var indeholdt i det forslag, 
som behandledes i sidste samling. I mellemti- 
den er de tilsvarende ændringer i den norske 
og svenske luftfartslov indført og sat i kraft, og 
selv om nogle selskaber frivilligt har forhøjet 
forsikringerne, er det nødvendigt at have hjem- 
mel til at gennemføre forhøjelserne over for 
alle. 

Jeg skal herved anmode om folketingets vel- 
villige behandling af lovforslaget. 

Ministeren for GrØnland (Jørgen Peder 
Hansen): 
Jeg skal herved tillade mig for det høje ting 

at fremsætte forslag til lov om ændring af lov 
for Grønland om salg og servering af stærke 
drikke. 

På efterårssamlingen 1975 vedtog landsrådet 
forskellige forslag til ændring af den gældende 
spiritusordning. Enkelte af disse forslag nØd- 
vendiggjorde efter landsrådets opfattelse en 
ændring af lov nr. 99 af 16. februar 1973 om 
salg og servering af stærke drikke. Således øn- 
skede landsrådet, at kommunerne fremover fik 
mulighed for uden tidsmæssig begrænsning at 
fastsætte indskrænkninger i de generelle åb- 
ningstider, der fastsættes af landsrådet. Des- 
uden Ønskede man, at kommunerne uden hen- 
stilling fra politiet kunne belægge enkelte virk- 
somheder med udhandlingsforbud, samt at der 
kunne træffes bestemmelse om, hvornår restau- 
rationslokalerne skulle forlades ved lukketid. 
Landsrådet anmodede i den anledning om, at 
der blev foretaget de nødvendige ændringer i 
loven. 

Idet jeg i Øvrigt med hensyn til lovforslagets 
enkeltheder henviser til bemærkningerne til 
forslaget, skal jeg herved tillade mig at anbe- 
fale lovforslaget til det høje tings velvillige be- 
handling. 
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[Ministeren for Grønland.] 
Jeg skal samtidig tillade mig for det høje 

ting at fremsætte forslag til lov om ændring af 
lov om søtransport af gods til Grønland. 

For at kunne bevare en enhed i besejlingen 
til GrØnland og dermed den hidtidige takstpo- 
litik, hvorefter der gælder samme fragtrater for 
hele Grønland, blev der i lov nr. 324 af 13. 
juni 1973 om søtransport af gods til GrØnland 
givet hjemmel til, at der ikke må ske søtrans- 
port af gods til GrØnland med danske skibe 
eller fremmede skibe i fart mellem det øvrige 
Danmark og Grønland uden tilladelse fra mi- 
nisteren for Grønland. 

Da de praktiske erfaringer, som blev indvun- 
det ved administration af loven, kunne gøre 
det Ønskeligt at ændre loven og evt. lovfæste 
den ved administrationen dannede praksis, især 
med henblik på gennemførelse af en egentlig 
koncessionsordning, blev i lovens § 7 optaget 
en bestemmelse, hvorefter forslag om revision 
af loven skal fremsættes for folketinget senest i 
folketingsåret 1976-77. 

På grundlag af de indvundne erfaringer ved 
administrationen af loven synes der imidlertid 
ikke på nuværende tidspunkt at være anledning 
til at søge de gældende bestemmelser ændret, 
hvilket GrØnlands landsråd har erklæret sig 
enig i. 

Jeg skal herved tillade mig at anbefale lov- 
forslaget til det høje tings velvillige behand- 
Iing. 

Den første sag på dagsordenen var: 
Spørgsmål om meddelelse af orlov til og ind- 

kaldelse af stedfortræderen for folketingsmed- 
lem Lasse Budtz. 

Formanden: 
Dersom ingen gør indsigelse, vil jeg betragte 

det som vedtaget, at den Ønskede orlov medde- 
les fra og med den 8. november, og at stedfor- 
træderen indkaldes som midlertidigt medlem. 
(Ophold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 
Spørgsmål om meddelelse af orlov til og ind- 

kaldelse af stedfortræderen for folketingsmed- 
lem Kirsten Sparre Andersen. 

Formanden: 
Dersom ingen gør indsigelse, vil jeg betragte 

det som vedtaget, at den ønskede orlov medde- 
les fra og med den 8. november, og at stedfor- 
træderen indkaldes som midlertidigt medlem. 
(Ophold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 
Spørgsmål om meddelelse af orlov til og ind- 

kaldelse af stedfortræderen for folketingsmed- 
lem Stinus. 

Formanden: 
Dersom ingen gør indsigelse, vil jeg betragte 

det som vedtaget, at den Ønskede orlov medde- 
les fra og med den 9. november, og at stedfor- 
træderen indkaldes som midlertidigt medlem. 
(Ophold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 
Indstilling fra udvalget til valgs prøvelse. 

OrdfØreren for udvalget til valgs prøvelse 
(Poul Dam) (SF): 
Efter at folketinget nu har vedtaget at med- 

dele 3 medlemmer orlov, skal jeg i fortsættelse 
heraf gøre indstilling om godkendelse af sted- 
fortræderne som midlertidige medlemmer. 

Det drejer sig om følgende: 
socialminister Eva Gredal, der er 1. stedfor- 

træder for socialdemokratiet i østre storkreds, 
hvor hr. Lasse Budtz er valgt, 

farvehandler C. A. Kruuse, der er 1. stedfor- 
træder for venstre i KØbenhavns amtskreds, 
hvor fru Kirsten Sparre Andersen er valgt, og 

fru Birte Kjærum, der er 2. stedfortræder 
for det radikale venstre i Storstrøms amts- 
kreds, hvor hr. Stinus er valgt, idet 1. stedfor- 
træder, hr. N. H. Gydemark, i skrivelse af 14. 
oktober d. å. har meddelt, at han ikke Ønsker 
at indtræde som midlertidigt medlem af tinget 
i indeværende samling. 

Udvalget til valgs prøvelse har i et møde i 
dag behandlet disse sager, og jeg kan herefter 
på udvalgets vegne afgive følgende: 

Indstilling. 
1) Socialminister Eva Gredal godkendes som 

midlertidigt medlem af folketinget fra og med 
den 8. november 1976. 

2) Farvehandler C. A. Kruuse godkendes 
som midlertidigt medlem af folketinget fra og 
med den 8. november 1976. 

3) Fru Birte Kjærum godkendes som midler- 


